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Milja za Inkluzijo 

"Povej mi in bom pozabil, pokaži mi in se bom spomnil, vključi me in bom razumel”    
Kitajski pregovor



 20 let svojega življenja sem kot zaposlena na nacionalni agenciji programa Erasmus+
govorila o pomenu mednarodnega sodelovanja, mobilnosti, izmenjav in končno je prišel
trenutek, ko sem lahko svojo teorijo povezala s prakso. Vedela sem, kako, vendar je
govoriti o projektu drugače kot ga izvajati zares. Sedaj ko imam za seboj konkreten
projekt malega partnerstva in v okviru njega izvedene številne izmenjave, ki so mi
nedvomno vzbudile zanimanje, to razumem. Še toliko bolj, ker sem bila tudi sama vanj
aktivno vključena. In nič ne more preseči tega zadovoljstva in občutka, ki ga prinese le
konkretna izkušnja. Moja vera in prepričanje v dobrobit mednarodnega sodelovanja in
številne koristi ter pozitivne učinke, ki jih le-to prinaša, so se potrdili.

Seveda sem imela skrbi in strahove, še posebej pri izmenjavi naših učencev, saj je
mednarodna izkušnja zanje še toliko bolj zahteven projekt. Zato pa smo bili pri pripravi
previdni in pozorni, pomislili smo na vsak vidik, na vse možne izzive in pričakovanja in
na našo veliko srečo smo projekt varno privedli do njegovega srčnega in srečnega konca.
Izjemno sem ponosna, da smo v Srbijo poslali 14 naših učencev z lažjo in zmerno motnjo
v duševnem razvoju, ki smo jih spremljali strokovni delavci Centra Janeza Levca
Ljubljana. Nadalje smo uspeli uresničiti kar 4 izmenjave srbskih kolegov, učencev in
strokovnega osebja njihove šole, ki tako kot naša predstavlja eno izmed večjih,
izkušenejših in najstarejših tovrstnih izobraževalnih institucij. Tudi naši učitelji in
strokovno osebje so jim vrnili obisk in na ta način smo ustvarili kar 6 priložnosti za
medsebojno izmenjavo znanja, idej, izkušenj, pa tudi izzivov, skrbi, pričakovanj, strahov.
 
Šoli sta s tem projektom utrdili partnerstvo, sodelovanje ali bolje prijateljstvo med njima,
z obeh strani je bilo v projekt vloženega veliko prizadevanja, truda in organizacije. Obe
šoli namreč organizirata številne dogodke v duhu vključevanja in zato je bila želja obeh
ustvariti sinergije obstoječih aktivnosti in tega projekta. V Sloveniji smo projekt združili
tako z našim največjim Mednarodnim festivalom “Igraj se z mano”, kot tudi z
mednarodnim inkluzivnim likovnim natečajem Bodi umetnik ter mednarodnim športnim
dogodkom Bodi športnik. Srbski partner pa je izmenjave vezal na njihov t. i. teden
otroka in dneve avtizma, ki potekajo v Novem Sadu že vrsto let. Na ta način smo uspeli
še dodatno ustvariti pogoje po eni strani za senzibilizacijo družbe, po drugi strani pa
širiti prispevek in pomen mednarodnih projektov in programa Erasmus+, ki je z mojega
vidika nedvomno evropska zgodba o uspehu.

Prav vsi udeleženci v projektu, mladi z motnjo v duševnem razvoju, so zaradi
mednarodnega sodelovanja in lastne izkušnje mobilnosti postali v prvi vrsti bolj
samostojni. Izven cone udobja, varnosti in poznanega so se neizmerno izkazali v skrbi
zase in za drugega, se iz dneva v dan bolj povezovali, navezovali stike in prijateljstva,
tudi simpatije. Potrudili so se komunicirati v jeziku, ki jim ni bil domač, včasih tudi v
angleščini, če pa tudi to ni šlo,  je svoje naredila neverbalna komunikacija.
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Uživali so v družbi drug drugega, spoznavali nove navade, običaje, kraje, hrano in
znamenitosti. Projekt je prinesel številne nepričakovane spontane trenutke, od igre pa vse do
konkretnega glasbenega nastopa na odru. 

Učitelji so s projektom pridobili dragocen čas za celodnevna druženja, deljenje medsebojnih
izzivov, praks, idej in izkušenj. Porodile so se številne rešitve, navezali so se stiki, rodile so se
nove zamisli in ideje za prihodnje delo. Učitelji so se povezali v time, ki prej niso obstajali.
Motivirani prihajajo v Oddelek za projektne dejavnosti Centra Janeza Levca Ljubljana z
željo po novi izmenjavi, novem sodelovanju, mednarodni izkušnji. Skoraj vsi, ki so bili sami
na strokovni izmenjavi v okviru projekta, so se vrnili v partnersko državo tudi kot
spremljevalci svojih učencev in na ta način še dodatno okrepili partnerstvo. 

Tudi ravnatelja obeh institucij, kot pomembna podpornika projekta, sta imela priložnost
srečati se večkrat tekom projekta. Njune želje, vizije in ideje so dobile svojo nadgradnjo tudi
v novem, večjem projektu strateškega, sodelovalnega partnerstva Erasmus+, pri katerem
sodeluje tudi največja makedonska sorodna šola. Vsem je želja in poslanstvo s tovrstnimi
projekti plemenititi in krepiti lastno delo, še naprej zagotavljati strokovni razvoj svojih
zaposlenih, predvsem pa svojim učencem bogatiti njihovo šolanje, jim nuditi neprecenljive
izkušnje, s katerimi dobijo predvsem življenjsko pomembne kompetence in spretnosti. To
vse pa je še kako velikega pomena za take srčke, kot so učenci Centra Janeza Levca Ljubljana
ali ŠOSO “Milan Petrović”, ki nam s svojim obstojem tako veliko dajejo, nas učijo pravih
človeških vrednot in normalizirajo.

Prav vsi si po mojem mnenju zaslužijo mednarodno obarvano dogodivščino, naši učenci pa
še toliko bolj, saj zanje vsak tovrsten dogodek pomeni miljo in ne le korak na poti k novim
izkušnjam, pa tudi vključenosti. Milan in Janez sta to miljo v svojem projektu, ki nosi prav
tak naslov, tudi dosegla ali raje presegla. Moje navdušenje ob zaključku tega prvega
praktičnega projekta pa ostaja tudi za vse nadaljnje, ki jih bodo Center Janeza Levca
Ljubljana in njegovi nadobudni učitelji, vzgojitelji in učenci zasnovali. 

Marja Medved, koordinatorka projekta, Oddelek za projektne dejavnosti v Centru Janeza Levca Ljubljana
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Postulati inkluzije

Ker je pri razumevanju inkluzije veliko različnih interpretacij pomena, je potrebo navesti
nekaj postulatov inkluzivnega izobraževanja – ta veljajo univerzalno, torej tudi za obe
preučevani državi Srbijo in Slovenijo:

1. V razpravah o inkluziji ne govorimo le o populaciji otrok s posebnimi potrebami (OPP).
Inkluzija je širši družbeni koncept, ki presega ne le OPP, ampak tudi šolo kot družbeni
podsistem. Zato govorimo o skupnostnem konceptu; če ostanemo le na ravni šole, ni pravih
koristi za širšo skupnost.

2. Ker v tem prispevku govorimo o inkluziji v vzgoji in izobraževanju, so v ta proces,
skladno z zgoraj zapisanim odstavkom, vanjo vključeni vsi učenci. Mnogo poskusov
inkluzije, kjer smo iskali zgolj interes OPP, se je izjalovil. Še več, tak poskus ima celo
negativne učinke, saj nas prepričuje, da ti procesi niso mogoči. 

3. Spreminjanje značilnosti družbe kot celote in demografske spremembe se odsevajo tudi v
spreminjanju populacije učencev v šoli. Poleg OPP, učencev z mejno intelektualno
sposobnostjo, nižjim socio-ekonomskim statusom je vse več učencev z avtizmom,
priseljencev, učencev s čustvenimi in vedenjskimi težavami in težavami v duševnem zdravju.
Procesi inkluzije neobhodno zaobjamejo tudi te učence. Seveda zaobjamejo tudi učence s
povsem značilnim razvojem in posebej nadarjene učence.

4. Šola, katerakoli, se je dolžna odzivati na različnost učencev. To pomeni, da prilagoditve v
šoli pomenijo bolj (najbolj) varno in spodbudno učno okolje.

5. Razumevanje različnosti učencev terja opustitev starih paradigem, ko smo govorili o
drugačnosti. Drugačnost samodejno pomeni razslojevanje učencev, preusmerjanje na tiste s
posebnimi potrebami in tiste brez njih. Šola je preprosto skupnost različnih učencev, vsak je
v svojem razvojnem obdobju in v svojem območju bližnjega razvoja.

6. Inkluzija ni nadomestilo za „mainstream“; navadna, tradicionalna šola ne more biti
inkluzivna šola, s tem v zvezi pa:
- Učenci napredujejo s svojimi vrstniki (praviloma ni ponavljanja – vsak učenec ima
možnost napredovanja znotraj njegovega območja bližnjega razvoja).
- Učenci so motivirani, ker je vsebina znotraj njihove »učečnosti«, ne učijo se za ocene.
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Kratek primerjalni opis sistema v Srbiji in v Sloveniji

Srbski sistem vzgoje in izobraževanja je bil do leta 2009 podoben slovenskemu, oba sistema
sta se razvila v času Jugoslavije. Skupna država je imela skupne doktrine dela z OPP. V
nekaterih izvedbenih delih sta se sistema razlikovala, kar je glede na zgodovinske in
geografske okoliščine povsem razumljivo. Ena izmed skupnih značilnosti je bila, da sta imela
oba šolska sistema izrazito segregirano specializirano šolstvo. V Sloveniji je leta 1996 izšel
Zakon o 9-letni osnovni šoli, ki je prvič omenil tudi OPP. Vendar je za OPP bolj
pomemben Zakon o usmerjanju otrok s posebnimi potrebami (ZUOPP), sprejet v letu 2000.
Zakon je bil nekajkrat spremenjen in dopolnjen, čeprav spremembe večjih konceptualnih in
sistemskih premikov niso prinesle. Pod pokroviteljstvom UNICEF-a so v Srbiji v letu 2009
sprejeli Zakon o osnovama sistema vaspitanja i obrazovanja (Osnovni zakon o vzgoji in
izobraževanju – OZVI). V nadaljevanju bomo vsaj v delu, ki zadeva inkluzivno
izobraževanje, primerjali oba vzgojno-izobraževalna sistema.

OZVI predstavlja moderen pristop k vzgoji za izobraževanje in določa vrsto mehanizmov,
ki preprečujejo segregacijo in diskriminacijo. Specializiranih ustanov neposredno ne ukinja,
pač pa jih prepušča »trgu«. To pomeni, da o tem, v katero šolo vpisati otroka, specializirano
ali večinsko, odločajo izključno starši OPP. Status večinskih in specializiranih šol je namreč
povsem izenačen. Katera koli šola v Srbiji lahko vpisuje učence, ne glede na njihove
zmožnosti. Teoretično bi to lahko pomenilo, da tudi specializirane šole lahko obiskujejo
učenci z značilnim razvojem. Takega primera ob obisku ustanove ŠOSO “Milan Petrovič”
sicer nismo opazili. 

ZUOPP je v primerjavi z OZVI precej bolj diskriminatoren. Prostor za vpis učencev z
motnjami v duševnem razvoju (MDR) in drugimi motnjami odpira le v delu, ki določa, da se
prilagojeni programi osnovne šole lahko izvajajo v rednem razredu ali vzporedno z njim.
Teoretično se torej otroci z lažjo MDR lahko vpišejo v redno šolo. Šola mora ob tem
zagotoviti ustrezne kadre (specialnega pedagoga) ter Prilagojen program z nižjim
izobrazbenim standardom (PP NIS) vpisati v razvid programov. Potrebno je omeniti, da do
danes, 23 let po sprejetju zakona, nobena redna osnovna šola ni vpeljala PP NIS.

Na ravni kurikuluma je Srbija opustila prilagojene programe in uvedla univerzalni
kurikulum. Tak kurikulum je izhodišče za vse učence in hkrati osnova za oblikovanje
individualiziranega programa. Strokovni tim torej odloči, katere vsebine naj bi se učenec
učil, kakšne prilagoditve potrebuje. Učenec prisostvuje vsem predmetom, ki so predvideni s
kurikulom, kar privede do nenavadnih situacij – učenci s težjo MDR se učijo tujih jezikov,
fizike … S tem ne trdimo, da se tudi npr. fizike ne da prilagoditi ravni razumevanja otrok z
MDR.
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V Sloveniji smo obdržali sistem z več različnimi programi; vsaka v ZUOPP opredeljena
skupina OPP ima svoj program, znotraj tega pa je pripravljen tudi individualizirani program.
Problem nastane, kadar je učenec v prezahtevnem programu, saj praviloma sledi
preusmeritev, kar pogosto pomeni tudi zamenjavo šole – iz redne v večinsko šolo.
Zakonodaja v Srbiji zaradi opisane zasnove preprečuje, da bi učenci menjali programe (ker je
program en sam), prav tako preprečuje, da bi učenci zaradi neuspeha menjali šolo (ker naj bi
bili zanje ustvarjeni pogoji v vseh šolah). Učenci v Srbiji ne ponavljajo razreda; glede na
njihov individualiziran program napredujejo z isto starimi vrstniki. V Sloveniji je
ponavljanje razreda v sami konceptualni zasnovi. Če učenec ne dosega minimalnih
standardov, ponavlja razred. Po večkratnem ponavljanju je praviloma preusmerjen v PP NIS
na drugi lokaciji, na drugi šoli.

Kljub temu da se v Srbiji starši lahko sami odločajo, v katero šolo bodo vpisali OPP, število
učencev v specializiranih šolah v zadnjih nekaj letih narašča. Starši so namreč spoznali, da
imajo le-te več usposobljenih učiteljev in drugih podpornih dejavnosti za boljši razvoj
njihovega otroka, poleg tega imajo razvite dejavnosti za razvoj veščin za vsakdanje življenje
in samostojnost. Zanimivo je, da so v zadnjem desetletju, od uvedbe OZVI, specializirane
šole manj stigmatizirane, saj za OPP niso več edina možnost. V Sloveniji imajo tovrstne šole
še vedno negativni predznak, saj so za OPP z MDR edina zakonska možnost in obveza
hkrati.

Zaključek

Kljub težavam pri vpeljevanju inkluzivne vzgoje in izobraževanja v Srbiji je potrebno
priznati, da so od uvedbe OZVI v šolskem letu 2010/11 naredili veliko pozitivnih sistemskih
premikov – nekaj od njih sem opisal zgoraj. Sistemski in konceptualni premiki, kot so si jih
zastavili, terjajo vsaj nekaj desetletij prizadevanj in močno zavezništvo med stroko in
politiko. Agenda, ki jo ima Nacionalna komisija za prenovo VI leta 2023, (še) ne vsebuje
pojma »inkluzivno izobraževanje« in zdi se, da pri tovrstnih sistemskih spremembah nismo
niti na začetku.
Končno stanje inkluzije je v oblikovanju takega šolskega sistema, ki bo omogočil
kateremukoli otroku optimalen razvoj vseh njegovih potencialov in enakopravno
vključevanje v družbeno skupnost. Zdi se, da je tu Srbija v primerjavi s Slovenijo v
prednosti.

Matej Rovšek, ravnatelj Centra Janeza Levca Ljubljana



Vtisi z mobilnosti strokovnih delavcev »Milja za inkluzijo«

Pri vrednotenju uspešnosti inkluzivnega izobraževanja bi morala namesto učnega
uspeha biti v ospredju socialna vključenost učencev, njihovo dobro počutje ter

poistovetenje s šolo, ki jo obiskujejo

Uspešno inkluzivno izobraževanje učencev s posebnimi potrebami (PP) predstavlja izziv
številnim vzgojno-izobraževalnim sistemom po svetu in v pedagoški stroki pogosto povzroča
trenje mnenj in zastavljanje vprašanj o njegovih koristih in slabostih. Primeri dobrih
inkluzivnih praks med pozitivnimi učinki inkluzivnega izobraževanja izpostavljajo, da so v
inkluzivnih okoljih učenci s PP deležni višjih pričakovanj kot v segregiranih oblikah
izobraževanja, izpostavljeni so raznolikim učnim priložnostim, kjer lahko krepijo svoje
komunikacijske in socialne veščine ter posnemajo pozitivne vedenjske vzorce. Učenci
večinskih šol pa se v sobivanju s populacijo oseb s PP učijo strpnosti, razumevanja,
sprejemanja in spoštovanja raznolikosti v družbi. Na drugi strani pa študije iz držav, ki že leta
prakticirajo polno inkluzijo, pogosto izpostavljajo problem socialne (iz)vključenosti učencev v
inkluzivnem izobraževanju – še posebej tistih z izrazitejšimi primanjkljaji oz. oviranostmi ali
znižanimi intelektualnimi sposobnostmi, pri čemer se postavlja vprašanje, kdaj lahko
govorimo o tem, da je bilo inkluzivno izobraževanje za posameznega učenca uspešno.

Za sodelovanje v projektu Milja za inkluzijo sem se odločila, ker me je zanimalo, kako izgleda
inkluzivno izobraževanje učencev z motnjo v duševnem razvoju ( MDR) v Srbiji, kakšna so
po več kot desetletju od vpeljave inkluzivnega izobraževanja opažanja strokovnih delavcev v
praksi in s kakšnimi težavami se soočajo v prostoru, s katerim smo si nekoč delili skupno
državo in imeli podoben šolski sistem. 

Ustanovi Šola za osnovno in srednje izobraževanje ŠOSO Milan Petrović iz Novega Sada in
Center Janeza Levca Ljubljana (CJL) kljub različnemu statusu šol, razliki v velikosti in
ponudbi storitev druži mnogo podobnosti. 

Neposredno je šolska sistema Srbije in Slovenije težko primerjati, saj slovenska šolska
zakonodaja omogoča inkluzivno izobraževanje učencev s PP le znotraj rednih vzgojno-
izobraževalnih programov s prilagojenim izvajanjem in dodatno strokovno pomočjo, kjer
morajo učenci dosegati enakovreden izobrazbeni standard in je kot tako za učence z
znižanimi intelektualnimi sposobnostmi nedosegljivo. Na drugi strani v Srbiji, kjer so
inkluzivno izobraževanje za učence s PP z izdatno finančno podporo UNICEFA vpeljali leta
2009, šolski sistem staršem otrok s PP ne glede na vrsto in stopnjo PP omogoča, da svojega
otroka vpišejo bodisi v večinsko ali po starem sistemu – v specialno šolo. Strokovno mnenje
komisij za usmerjanje služi le kot priporočilo, odločitev je na strani staršev. Bivše specialne
šole imajo od vpeljave inkluzije status večinskih šol, na katere se lahko vpisujejo tudi
nevrotipični učenci, kar pa obstane kot možnost izbire le na papirju, saj si zaradi
stigmatizacije svojih otrok nihče ne želi šolati v njih.
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V večinske šole vključeni učenci z MDR se s svojimi vrstniki večino časa učijo skupaj, pri
čemer znotraj učnih predmetov sledijo svojim individualiziranim ciljem v
individualiziranem učnem načrtu 2 (IOP 2). Tak individualiziran načrt je namenjen
učencem z izrazitejšimi posebnimi potrebami in ga zanje podobno kot pri nas pripravi
strokovna skupina. Kot smo videli, so cilji v IOP 2 znotraj posameznih učnih predmetov za
učence z MDR individualizirani in primerni razvojni stopnji učencev, saj akademskih ciljev
večinskega pouka ne morejo dosegati. Učencem s PP v večjem številu kot pri nas pripadajo
osebni spremljevalci, nekaj ur tedensko pa jim dodatno pomoč nudijo tudi mobilni
strokovni delavci iz ŠOSO “Milan Petrović”. 

Zaradi statusa redne šole tudi v ŠOSO “Milan Petrović” pouk poteka po posameznih
predmetih. Učenci, ki se še šolajo tam (tisti z izrazitejšimi posebnimi potrebami in zmerno,
težjo in težko motnjo v duševnem razvoju), se učijo tudi predmetov, kot so fizika, kemija in
tuji jeziki. Šolske ure trajajo 30 minut, učitelji se pri vsaki uri zamenjajo. Na podlagi
hospitacij, pri katerih smo prisostvovali, menim, da je v slovenskem posebnem programu
vzgoje in izobraževanja učencem omogočenega več medpredmetnega povezovanja in
fleksibilnosti, saj v skupini poučuje tekom dneva isti učitelj, ki lahko potek dneva sproti
prilagaja glede na dinamiko v razredu. Učenci so deležni kvalitetnejšega poučevanja, ki je
bolj osredotočeno na razvijanje spretnosti, ki jih bodo učenci potrebovali za čim večjo
samostojnost v življenju.

So me pa v ŠOSO “Milan Petrović” navdušile odlične prostorske kapacitete z izjemno
raznolikim naborom storitev, ki pa na žalost ostajajo premalo izkoriščene, saj se je tako pri
njih kot v naši ustanovi v zadnjih letih populacija učencev z MDR zelo spremenila. Veliko
učencev prične šolanje v večinskih šolah, kjer se soočajo s številnimi izzivi, kot so
neprimernost kurikuluma, strokovna ne-usposobljenost učiteljev večinske šole za
poučevanje učencev s PP, potreba po pedagoških pomočnikih ter socialna izključenost
učencev s PP. Po pripovedovanju strokovnih delavcev šole zadnja leta ponovno opažajo
povečan vpis v njihovo ustanovo, še posebej narašča število učencev, ki prehajajo z razredne
na predmetno stopnjo. 

Na podlagi videnega v ŠOSO “Milan Petrović” bi si želela, da bi bila tudi učencem v naši
ustanovi namesto izredne prostorske stiske, s katero se soočamo zadnja leta, na voljo uporaba
prostorov in storitev, kot so bazen, glasbena soba s prilagojenimi instrumenti, solna soba,
senzorni vrt, prostor za razvijanje senzomotorike, pestra ponudba delavnic in lastna kmetija
izven mestnega vrveža. Dodano vrednost vidim tudi v učnih delavnicah, namenjenih
praktičnemu pouku, ki imajo izhod na ulico, kar omogoča, da lahko njihove storitve za
minimalno plačilo koristijo stranke iz lokalnega okolja.



Na podlagi inkluzivnih praks, ki sem jih imela priložnost videti v različnih evropskih
državah, menim, da bi bili optimalna oblika inkluzivnega izobraževanja za učence z
MDR, ki nimajo tako izrazitih posebnih potreb, da bi potrebovali izdatno strokovno
podporo in prilagoditve, ki se jih lahko nudi le znotraj specialnih šol, inkluzivni oddelki,
priključeni večinskim šolam. Dodana vrednost takšnih oddelkov ni v lokacijski
umeščenosti v okolje večinskih šol, temveč v omogočanju možnosti prehajanja med
učnimi programi in omogočanju aktivnega iskanja priložnosti za delno vključevanje
učencev z MDR v pouk večinske šole tudi glede na njihova močna področja in interese.
Pri vrednotenju uspešnosti inkluzivnega izobraževanja bi morala biti namesto učnega
uspeha v ospredju socialna vključenost učencev, njihovo dobro počutje ter poistovetenje s
šolo, ki jo obiskujejo.  

Obisk ŠOSO “Milan Petrović” mi je potrdil, da imamo strokovni delavci obeh šol
podoben pogled na izzive inkluzivnega izobraževanja in se v praksi soočamo s podobnimi
problemi, povezanimi z inkluzijo. Obe ustanovi v okviru svojih zmožnosti in šolske
zakonodaje iščeta raznolike priložnosti za vključevanje oseb s posebnimi potrebami v
lokalno okolje, jim omogočata številne priložnosti socialnega vključevanja in se trudita
biti inkluzivni na različnih nivojih. Obe ustanovi povezuje predanost strokovnih delavcev
svojemu poklicu in zagotavljanje spodbudnega učnega okolja za čim večjo samostojnost
svojih učencev.

Andreja Gamser Abram, učiteljica v inkluzivnem oddelku Centra Janeza Levca Ljubljana, ki gostuje na OŠ
Vide Pregarc
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Učenci s PP so še vedno preveč izolirani

Obiski drugih izobraževalnih institucij so velikokrat odlična priložnost za primerjavo in
izmenjavo mnenj o delu istega področja, predvsem se vedno veselimo primerov dobrih
praks. Strokovna ekskurzija na ŠOSO Milan Petrović me je spodbudila k razmišljanju o
prednostih in slabostih slovenskega in srbskega šolskega sistema, hkrati pa tudi kritično
pogledati, kje na področju inkluzivnega izobraževanja stojimo v Sloveniji.

Kolegi iz Srbije so nam v štirih dneh predstavili organizacijo osnovnošolskega in
srednješolskega izobraževanja na ŠOSO Milan Petrović. V strokovnih diskusijah smo si
izmenjali izkušnje, primerjali naš in njihov šolski sistem ter iskali možnosti za izboljšave v
obeh sistemih.  
V prvi vrsti so me izredno pozitivno presenetile njihove prostorske kapacitete. V osnovni
šoli smo videli kar nekaj kabinetov za individualne obravnave oziroma sobe, kamor se
lahko učenci umaknejo (npr. senzomotorične sobe, glasbeni kabinet s prilagojenimi
glasbili).

Od leta 2009, ko se je z zakonom uvedlo inkluzivno izobraževanje v Srbiji, je vsem
otrokom s posebnimi potrebami omogočeno šolanje v rednih šolah, specializirane šole kot
takšne ne obstajajo več. Učitelji so nam povedali, da se otroci z motnjami v duševnem
razvoju po večini vključijo v različne osnovne šole, vendar se jih kasneje velik delež
prepiše v Osnovno šolo Milan Petrović. Povečan vpis opažajo v 5. razredu, torej na
prehodu iz razredne na predmetno stopnjo. To velja predvsem za učence z zmerno
motnjo v duševnem razvoju, kar sem opazila že med obiskom po šoli, ko sem opazovala
populacijo otrok na hodnikih, v telovadnici in razredih. Podobna praksa naj bi bila tudi
drugod po Srbiji. Očitno so »bivše specializirane« šole v realnosti še vedno bolj
prilagojene v smislu boljših prostorskih pogojev, različnih prilagoditev, imajo manjše
normative (5–10 učencev), nudijo več možnosti vključitve učencev v individualne
obravnave itd. 

Večina učencev s posebnimi potrebami, ki se šolajo na osnovnih in srednjih šolah, ima
osebne asistente, prav tako pa poteka podporni sistem petdesetih specialnih pedagogov iz
ŠOSO Milan Petrović, ki obiskujejo šole z namenom pomoči in svetovanja učiteljem pri
delu z raznolikimi potrebami učencev. Na osnovnih šolah so tudi timi za profesionalno
orientacijo, ki učencem 8. razredov pomagajo oziroma svetujejo pri usmerjanju v srednje
šole.

En dan smo preživeli tudi na Srednji šoli Milan Petrović, ki me je prav tako navdušila z
vidika prostorskih kapacitet in dobre opremljenosti. Na žalost smo videli prazne
delavnice, na hodnikih pa skoraj nič dijakov, le nekaj se jih je družilo pred šolo. Med
ogledom sem se ustavila pri učitelju, ki je s ponosom pokazal plakat na steni svoje
delavnice, na katerem so bili njegovi trije bivši dijaki, zdaj vsi zaposleni v gradbenih
podjetjih.

Milja za Inkluzijo 
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»Takšnih dijakov nimamo več, saj so po večini odšli v druge srednje šole.« Po njegovih
besedah je večina dijakov z lažjimi motnjami v duševnem razvoju vključena v druge
srednje šole, dijakov z značilnim razvojem pa te poklicne smeri po večini ne zanimajo.
20–30 % dijakov s posebnimi potrebami se zaradi nezmožnosti končanja srednje šole
vključi v t.i. »dnevne boravke« oziroma dnevno varstvo, pri čemer pa izgubijo osebnega
asistenta, ki bi jim pripadal v času srednješolskega izobraževanja. 

Žal nismo imeli možnosti ogleda katere izmed drugih osnovnih ali srednjih šol, kamor so
vključeni učenci/dijaki z značilnim razvojem in učenci/dijaki s posebnimi potrebami, da
bi lahko videli, kako poteka inkluzivno izobraževanje. Obenem tudi nismo imeli dovolj
časa, da bi prediskutirali o možnih vzrokih, zakaj se kljub dobremu podpornemu sistemu,
ki so ga navajali naši kolegi (dobro timsko sodelovanje, osebni asistenti, timi za
profesionalno orientacijo, »mobilni« specialni pedagogi itd.), delež učencev prešola ali
tudi ponovno vrne v ŠOSO Milan Petrović. Ali je inkluzija sploh primerna za vse otroke
in mladostnike s posebnimi potrebami? 

Na koncu bi rada delila tudi svoje mnenje o slovenskem šolskem sistemu. Za slednjega
menim, da je na splošno dober, vseeno pa naša šolska zakonodaja poudarja izobrazbene
standarde, ki nekatere učence vključujejo v določen program, ostale pa izključujejo. Šole
so preveč usmerjene v pridobivanje akademskih znanj in s tem občutno premalo v
socialno vključevanje ter praktična znanja, ki so pomembna za samostojno življenje in
vstop na trg dela po končanem šolanju. V tem pogledu mi je srbski šolski sistem bližji, saj
se učenci ne merijo zgolj po usvojenih standardih znanja.

Učenci s posebnimi potrebami se pri nas šolajo v različnih programih in so po mojem
mnenju še vedno preveč izolirani od ostalih sovrstnikov. Če bi se pri nas različni
programi izvajali na isti šoli, bi lahko s tem omogočili prehajanje učencev med programi.
Tako bi se na primer učenci z motnjami v duševnem razvoju lahko vključevali tudi v
druge programe in ostale šolske aktivnosti, seveda upoštevajoč njihove interese in močna
področja, hkrati pa bi vsi učenci pridobivali neprecenljive socialne veščine med svojimi
vrstniki in se učili spoštovanja različnosti med ljudmi.

Kar se tiče izboljšav, bi se navezala na program, ki so ga pripravili naši tuji kolegi.
Program je bil v splošnem dobro načrtovan, sem pa upala, da bomo vsaj tokrat obiskali
katero izmed rednih osnovnih oziroma srednjih šol, da bi spoznali primere dobrih praks
vključevanja otrok oziroma dijakov s posebnimi potrebami v redne programe. 

Lea Ðaković, učiteljica na inkluzivnem oddelku Centra Janeza Levca, ki gostuje na OŠ Franceta Bevka



Obisk Novega Sada je bil izjemno informativen in motivacijski, celo navdihujoč

Prva očitna prednost v primerjavi z našim Centrom Janeza Levca (CJL) je bila izjemna
materialna preskrbljenost in urejenost ŠOSO “Milan Petrović”. Center je prostorsko,
opremsko in didaktično neprimerljiv ter res nudi možnost individualne prilagoditve
izobraževanja do najmanjših detajlov, širok nabor terapij in aktivnosti, tako didaktične
kot senzorične materiale in pripomočke, ki kar kličejo k pedagoški ustvarjalnosti. Kot tak
je center zmožen posameznika z motnjami v duševnem razvoju spremljati od
najzgodnejših let (prve terapije nudijo že dojenčkom, starosti nekaj mesecev), preko
celotnega izobraževanja (vrtec, osnovna šola, srednja šola) ter dalje v odraslosti vse do
smrti (delovni centri, stanovanjske skupnosti) ter kontinuirano in konsistentno skrbeti za
njegove potrebe in razvoj ob zagotavljanju visoke kvalitete življenja.

Druga zelo očitna razlika je teža njihovega individualnega plana za izobraževanje in
razvoj mladostnika. Informacije o otrokovih specifikah, oceni funkcionalnosti, potrebah
po prilagoditvi in možnosti razvoja se prenašajo skozi otrokovo šolanje, od prvega stika s
centrom dalje. Pri izdelavi individualnega plana sodelujejo prav vsi, ki so vpleteni v
otrokov razvoj znotraj centra in sledenje temu dokumentu je imperativno. Preko tega
center posamezniku zagotovi individualno obravnavo in pozornost na vseh točkah
razvoja, obenem medpredmetno usklajujejo učni načrt tako, da lahko učenec neko temo
spozna z vidika vseh področij in tako lažje usvoji osnovne koncepte.

Zanimiva posledica spremembe zakonodaje cca. desetletje nazaj je, da je ŠOSO Milan
Petrović ki je v osnovi zasnovan kot center, v katerem lahko tudi posamezniki z lažjo do
zmerno motnjo v duševnem razvoju (slovenska klasifikacija, ki se v Srbiji ne uporablja
več) razvijejo svoje kompetence do te mere, da so lahko uspešni na trgu dela, sedaj
ustanova, ki skrbi in razvija predvsem posameznike z zmerno in težjo motnjo v duševnem
razvoju (zopet se opiramo na slovensko klasifikacijo), ki jim sicer nudi najboljšo možno
oporo v razvoju njihovih zmožnosti, a so slednje včasih tako omejene, da staršem ni cilj
osamosvojitev in trg dela, temveč predvsem višja kvaliteta življenja, ki jo posameznik
preko aktivnosti pridobi. Dogaja se recimo, da ker posamezniku, ki konča šolanje,
zakonsko ne pripadajo določene podporne bonitete, starši otroke vpišejo v srednješolski
program, nato pa jih pol leta pred njihovim zaključkom šolanja izpišejo, zato da otrok
uradno ne zaključi šolanja in lahko zakonsko utemeljijo potrebo po nadaljnji pomoči.
Obenem se populacija, ki bi se v srednješolskem programu lahko ustrezno izurila v
določenih obrteh za vstop na trg dela, vpisuje na redne srednješolske programe, kjer so
jim zmožni nuditi manj prilagoditev, zaradi česar tudi težje izdelujejo program. 
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Ob vprašanju, zakaj se slednja populacija ne vpisuje na ŠOSO “Milan Petrović”, izvemo,
da imajo pri šolanju otroka ultimativno besedo starši, ki od svojih otrok dostikrat
želijo/pričakujejo čim več in ne želijo vpisati otroka na šolo, kjer je toliko otrok z
motnjami v razvoju, pri čemer ne opazijo, da gre predvsem za šolo z visoko mero
prilagodljivosti in možnostmi prilagoditev učnega načrta tako, da je posameznik čim bolj
uspešen.

Vpričo situacije, v kateri smo opazovali ŠOSO “Milan Petrović” desetletje po spremembi
zakonodaje zavoljo ‘inkluzije’, lahko trdimo, da je akademska inkluzija prekompleksna
problematika, da bi jo lahko reševali z enostavnimi in abruptnimi potezami, kot je
sprememba zakonodaje. Preden se je lotevamo, je dobro najprej zagotoviti sprva fizično
in nato socialno inkluzijo. Na vprašanje ‘kako’ so se porajali mnogoteri odgovori, ideje za
projekte in vzpostavitve kontaktov ter sodelovanj.

Pojavljale so se želje po večjem povezovanju sodelavcev že znotraj CJL ter usklajevanju
ciljev, ter po večji usklajenosti in veljavi naših IP-jev (individualni programi), pri čemer
bi se zahteve po prilagoditvah jemale resno tudi pri posameznikih z lažjo motnjo, ki svoje
šolanje opravljajo v prilagojenih programih na srednješolskih centrih. Prav tako nas je
navdušilo krožno gospodarstvo ŠOSO “Milan Petrović”, pri čemer njihov delovni center
poleg zunanjih naročil skrbi tudi za določene potrebe samega centra, kot je npr. izdelava
mila, recikliranega papirja ipd. Iz tega se je rodila ideja povezave naših VDC-jev med
seboj kot tudi z našimi centri (CJL, IG ...) ter poskusa vzpostavitve krožnega gospodarstva
na tem nivoju (kar je precej kompleksen projekt, ki pa bi na dolgi rok nedvomno imel
veliko prednosti).

Veliko je želja po sodelovanju otrok, ki so del CJL, z otroki in mladostniki iz rednih
izobraževalnih ustanov, a ne v okviru ‘pomoči’ njih našim, temveč zgolj v obliki
enakovrednega druženja in deljenja izkušenj. Torej po čim več projektih, katerih glavni
cilj je druženje preko enakovrednega sodelovanja pri ustvarjanju nečesa. Rojevale so se
tudi ideje, kjer bi imeli oddelke otrok z lažjimi do zmernimi motnjami v duševnem
razvoju znotraj rednih šol, pri čemer bi mladostniki na podlagi natančnih individualnih
načrtov s prepoznanimi višjimi zmožnostmi na posameznih področjih lahko obiskovali
določene predmete na teh področjih znotraj rednega programa (seveda bi takšen sistem
zahteval ogromne prilagoditve skozi šolski sistem in bi bil zelo dolgoročen ter zapleten
cilj, ki bi zahteval še veliko več kot samo idejo in iniciativo, a sanjamo lahko).

 



V vsakem primeru je inkluzija populacije z motnjami v duševnem razvoju (kot tudi
katerekoli druge marginalizirane populacije) znotraj normativno usmerjene, profitno
fokusirane, k poenostavljanju nagnjene moderne družbe mnogotera, detajlna in
kompleksna problematika, ki ne zahteva samo sistemskih prilagoditev zakonodaje in
pravilnikov, temveč tudi veliko posluha in odprtosti za vse male iniciative in pobude,
korake v to smer, za vsako povezovanje, za vsako nadgradnjo. Večina ljudi, ki dela s tako
populacijo, bo imela ideje, predloge in želje po skupnem ustvarjanju navez in gradnji
inkluzivne družbe, če ne že samodejno, potem zagotovo ob vzpodbudi, kot so
izobraževanja, projekti in ekskurzije, kot je bila ta v Novi Sad. Zelo pomembno pa je, da
je sistemsko omogočen prostor, kjer se lahko vse te ideje in predlogi ovrednotijo,
razdelajo in tudi izvedejo, zato da zanos in motivacija ne ugasneta ob sistemski rigidnosti
in nezmožnosti sprememb.

Hvaležna sem za to izkušnjo in jo priporočam vsakemu.

Teja Maksl, vzgojiteljica v domu Centra Janeza Levca
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Iz Slovenije imam dober vtis. Moji možgani, um in duša so sproščeni od čistega zraka in
narave. Všeč mi je, kako je sredi marca v gorah sneg. Imel sem se lepo, ko sem skupaj s
skupino igral. 

Vesel sem, da sem bil na koncertu s skupino in da sem spoznal zaposlene. In da ne
pozabim, spoznal sem Leo Cok oz. bolje rečeno Leo Cmok ter se slikal s skupino. Na
žalost sem se med potovanjem v kombiju počutil dobesedno mrtvega. Ugasnili so mi vsi
živci, celice in organi. A ko sem prišel domov, sem se vrnil v življenje, sem ponovno
oživel in bil srečen. 

Vuk Prodanović, srednješolec ŠOSO “Milan Petrović”

Inkluzija se je v Srbiji premikala v smeri, da bi učenci s posebnimi potrebami bili
vključeni v redni šolski sistem

 V zelo prijetnem vzdušju med obiskom Centra Janeza Levca so nam gostitelji omogočili,
da spoznamo njihov sistem inkluzivnega in posebnega izobraževanja. Neposredno smo se
seznanili z njihovimi značilnostmi na terenu oz. v praksi ter spoznavali razlike med Srbijo
in Slovenijo v sistemu podpore učencem s posebnimi potrebami.

Sodelovali smo pri različnih dejavnostih v OVI »Jarše«, kjer smo spoznali prostor objekta,
sestavo populacije, ki obiskuje ustanovo, ter način dela v njej, ob tem pa smo prejeli
podrobno pojasnilo vodje enote Nataše Blaj. Opazili smo, da zavod obiskujejo učenci z
višjo stopnjo samostojnosti, kognitivnih in motoričnih sposobnosti v primerjavi z učenci
naše osnovne šole. Slovenska nacionalna komisija izda Odločbo o usmeritvi otroka/učenca
za vpis v to šolo, v Srbiji pa Medresorska komisija izda Mnenje za vpis v šolo za učence z
motnjami v razvoju. Dodatna podpora učencem v Srbiji je najbolj podobna mobilnim
ekipam v Sloveniji. Čeprav organizacijsko ne deluje na enak način, ima vsebinsko v
bistvu enak cilj: podpora učencem v rednih (običajnih) šolah in vrtcih.

Tisto, kar nas je še posebej navdušilo, je preprostost in tekočnost prehajanja med
različnimi dejavnostmi, stopnja prilagajanja času, vsebini, metodam in pripomočkom pri
delu, strokovnost pedagoškega kadra in visoka stopnja zadovoljstva učencev med vsako od
teh dejavnosti. Razlika je v tem, da je v slovenskih šolah poseben program dela za učence
s posebnimi potrebami, medtem ko je v Srbiji obvezen redni program skupaj z
individualnim izobraževalnim načrtom za učence s težavami v učenju. 
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Posebni program, ki je prisoten v šolah za učence s posebnimi potrebami v Sloveniji,
zajema spodbujanje razvoja učencev na zaznavnem, gibalnem, čustvenem, miselnem,
govornem in socialnem področju razvoja na več različnih področjih dela (npr. učni
predmeti) ter ustrezno in nenasilno sledi potrebam ciljne populacije, pri čemer upošteva
vse njihove posebnosti in drugačnosti. Obiskali smo več dejavnosti in se prepričali, da gre
za izjemno funkcionalen in učinkovit program.

Če pogledamo program, je ta prilagojen ciljni populaciji, pri čemer izkorišča vso
razpoložljivo znanje in spodbuja samostojnost, povečuje raven samopomoči, pa tudi
samozavesti. Med obiskom smo uživali v palačinkah, ki so nam jih pripravili učenci, vneto
navijali na tekmovanjih pri športni vzgoji in prejeli spominek, ki so ga izdelali učenci
med delovno-vzgojnimi dejavnostmi.

Nato so nam gostitelji predstavili PPVI na OŠ Vide Pregarc, kjer nas je specialna
pedagoginja Andreja Gamser Abram vodila skozi več dejavnosti v svoji skupini, pri čemer
so naši učenci sodelovali pri dveh skupnih dejavnostih. Jezikovna ovira je izginila z dobro
zasnovanimi delavnicami, v katerih so vsi učenci aktivno sodelovali v medsebojni
interakciji.

Glasbena delavnica, ki je vključevala uporabo multimedijskih pripomočkov, in priprava
sadne solate sta bili odlični izbiri aktivnosti. Pri teh dejavnostih so uživali tako učitelji kot
učenci. Pojasnili so nam, da imajo svoj prostor, kjer poteka pouk po posebnem programu.
Občasno se povezujejo z učenci iz rednih šol in skupaj organizirajo izlete in druge šolske
in lokalne aktivnosti. Struktura učencev v tej skupini je heterogena, kar pomeni, da
zahteva individualiziran pristop k vsakemu učencu. Odlično sodelovanje z učitelji iz
rednih šol gre v smeri zmanjševanja ovir, predsodkov ter povečanja strpnosti vseh
učencev do drugačnosti in njihovega sprejemanja. Dobila sem vtis, da ta pristop vključuje
izkoriščanje vseh virov šole, družine in širše družbene skupnosti. Podporni viri
vključujejo učence, starše, pozitivne spremembe v šolski kulturi, politiki in praksi ter
povečano podporo lokalne skupnosti.

V preteklih letih smo v Novem Sadu imeli več takšnih oddelkov, vendar se je inkluzija
premikala v smeri, da bi tovrstni oddelki postopoma izginili, učenci pa bi bili vključeni v
redni sistem te šole. Ugotovili smo, da se v Sloveniji pripravlja odprtje še več tovrstnih
oddelkov, medtem ko se v Srbiji število oddelkov zmanjšuje, kar je še ena od razlik, ki
smo jo opazili.

Zadnji dan smo se udeležili Mednarodnega festivala "Igraj se z mano". Ker smo dolgoletni
udeleženci tega festivala in natančno spremljamo njegovo dogajanje, smo si vzeli čas za



Milja za Inkluzijo

spremljanje številnih inkluzivnih aktivnosti na trgu ter delavnic različnih ustanov. Naši
učenci so srečali stare prijatelje iz Doma Centra Janeza Levca, veseli pa smo bili, da so se
na trgu ob tem festivalu zbrali znani obrazi, učitelji, znanci in kolegi, ki jih srečamo
vsako leto. Skupno veselje, možnost, da znova objameš nekoga, in izmenjava nekaj
prijateljskih pogovorov, polnih prijetnosti, topline in ljubezni, je bila dragocena in
neprecenljiva izkušnja.

V upanju, da bomo še naprej dobro sodelovali na različnih programih ter si izmenjali
različne strokovne in osebne izkušnje, smo predstavnike slovenske delegacije povabili v
Novi Sad z željo, da še okrepimo to prijateljsko vez, ki je tako pomembna, tako potrebna,
podpirajoča in predvsem polna ljubezni in veselja.

Aleksandra Todorov Nešić, diplomirani defektolog – oligofrenolog, ŠOSO “Milan Petrović” s šolskim
domom, Novi Sad 



Milja za Inkluzijo 

Druženje in vtisi, ki so jih naši učenci in učitelji odnesli iz Ljubljane, so neprecenljivo
bogastvo

Z zelo konstruktivnim načrtom obiska so nam gostitelji omogočili, da smo v praksi spoznali
njihov sistem in obliko inkluzivnega in posebnega izobraževanja.

Prvo srečanje je bilo z zaposlenimi in učenci OVI »Jarše«, kjer nas je vodja Nataša Blaj seznanila
s potekom dela in organizacijsko strukturo te ustanove. Tam smo prepoznali zelo pomembno
razliko v primerjavi z našim sistemom, in sicer, da v Sloveniji njihova komisija sprejema
odločitve o vpisu v šolo, kar zelo poenostavi postopek vpisa in poudari pomen strokovnosti.

Pohvaliti moram trajnost posebnega programa, ki se izvaja v Sloveniji, kar se močno kaže v
enostavnosti in širokem obsegu uporabe tega programa na vseh področjih življenja učencev.
Posebni program prispeva k naravnemu spremljanju potreb vsakega učenca in pomembno
pomaga pri samostojnosti in razvoju funkcionalnosti učencev v prihodnosti.

Na OŠ Vide Pregarc smo z učenci sodelovali v glasbeno-ustvarjalni delavnici. Učenci so skupaj
pripravljali sadno solato, se družili, peli in plesali. Jezik ni bil več ovira, glasba pa je prispevala k
druženju in veselemu vzdušju. Učenci so postali ena homogena skupina z istim ciljem –
druženje.

Največji vtis je name naredilo dejstvo, da učenci uporabljajo prostore rednih osnovnih šol, saj
jim v posebnih šolah primanjkuje prostora. Odlično sodelujejo s kolegi iz rednih šol in svoje
učence vključujejo v vse prireditve. To je bila nekoč tudi praksa pri nas in menim, da je to nekaj,
kar prispeva k vključevanju, razvoju empatije, solidarnosti in prepoznavnosti učencev s
posebnimi potrebami.

Za sprostitev smo zadnji dan preživeli na Mednarodnem festivalu “Igraj se z mano“, kjer že
tradicionalno sodelujemo z velikim veseljem. Na trgu smo si ogledali številne inkluzivne
predstave, tudi mi pa smo sodelovali z več glasbenimi točkami.

Druženje in vtisi, ki so jih naši učenci in učitelji odnesli iz Ljubljane, so neprecenljivo bogastvo
in le korak naprej v pričakovanem nadaljnjem sodelovanju, ki ga nestrpno čakamo.

Svetlana Matić Morović, dipl. specialni pedagog, ŠOSO “Milan Petrović” s šolskim domom, Novi Sad
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Inkluzija ne nastane samo zaradi besed v zakonih, sprejetih iz danes na jutri. Šola
je čudovit poligon za trening življenja – tudi v smislu zavedanja drugačnosti,

sobivanja. Je to sploh možno? 

Mobilnosti v okviru projekta Milja za inkluzijo sem se udeležila predvsem z namenom
vpogleda v popolno inkluzijo v okviru srbskega vzgojno-izobraževalnega sistema – da bi
torej 'od blizu' spoznala, kako se usmeritev k inkluzivni kulturi na šolskem področju
odraža v praksi. Od svojih sodelavcev sem zaradi dolgoletnega medsebojnega sodelovanja
Centra Janeza Levca s ŠOSO “Milan Petrović” že pred odhodom pridobila ogromno
informacij, izpostavljali pa so predvsem pozitivne strani celotnega centra – sploh z vidika
prostorske in druge materialne opremljenosti ter razvitosti storitev, ki jih ponujajo
osebam z motnjo v duševnem razvoju, zato sem se tja odpravila s številnimi pričakovanji.
Nisem pa se zavedala, da bo ta obisk bolj predramil razmislek o inkluzivni kulturi in
deležnikih, ki so odgovorni za njeno udejanjanje. 

ŠOSO “Milan Petrović” združuje ogromno število organizacijskih enot in dejavnosti v
okviru le teh; na našem obisku so bolj podrobno izpostavili vrtec, osnovno šolo, srednjo
šolo, dijaški dom, dnevne centre, delovni center, stanovanjske skupnosti in tudi kmetijo
Čenej. 

Po opisu sodeč center deluje kot močan ustroj, ki temeljito vpliva na življenje tako oseb z
motnjo v duševnem razvoju (in različnimi pridruženimi motnjami) kot tudi na širšo
lokalno javnost, ki (ne)vede lahko vstopa v stik z njimi že preko različnih zunanjih
storitev, ki jih ŠOSO “Milan Petrović” ponuja v Novem Sadu – npr. trgovinica na mestni
tržnici, kjer prodajajo izdelke s kmetije, ali pa prodajalna v centru mesta z izdelki, ki
nastajajo v okviru delovnega centra. Nekateri pa se lahko podajo kar v frizerski salon, kjer
dijaki med urami prakse ponujajo frizerske storitve, ne manjka pa niti čevljarska
delavnica, kjer si lahko v čaru obstoja tovrstne obrti popravimo najljubšo obutev. Moje
navdušenje je bilo neizmerno, ko sem spoznala, da imata frizerski salon in čevljarska
delavnica neposreden vstop z ulice, po kateri občani mesta hitijo po svojih vsakodnevnih
opravkih, omenjena prostora pa sta le dva v naboru številnih drugih dejavnosti, ki jih
ulica ponuja. 

Ob pripovedovanju strokovnih delavcev te ustanove in ogledu prostorov sem se sama
navduševala nad izjemno dobro opremljenostjo z različnimi pripomočki (npr.
specializirana glasbila, različne naprave za spodbujanje gibanja …) in si z velikim
zanimanjem ogledovala številne specializirane prostore za individualno obravnavo
(fizioterapija, logopedija, solna soba, bazen …).



Vhod pred osnovno šolo je krasil čudovit senzorni vrt, ki je nastal s podporo mednarodnega
partnerstva; mednarodna sodelovanja so naši gostitelji pogosto izpostavljali, saj jim predstavljajo
velik doprinos, ko država ali lokalno okolje ne zmoreta zagotoviti pogojev za kakovostno
obravnavo oseb s posebnimi potrebami.  

Spoznavanje delovanja ŠOSO “Milan Petrović” in vsega navzven vidnega se je dopolnilo tudi z
ogledom pouka v osnovni in srednji šoli. Obiskali smo 6. razred in se jim pridružili pri dveh
šolskih urah – kemije in fizike. Vsaka šolska ura je trajala 30 minut. Na uri gospodinjstva so
učenci ob vodenju učitelja prikazali način priprave proje – 30 min je bilo dovolj za to, da so
pripravili sestavine in jih zmešali, zmanjkalo je časa, da bi v miru spekli pripravljeno maso in jo
tudi preizkusili. Da, gospodinjstvu sta ob vseh predmetih, ki jih vključuje osnovnošolski nivo
izobraževanja, namenjeni dve šolski uri. Napočil je 5-minutni odmor in v spremstvu učitelja so se
učenci podali v naslednjo učilnico. Pričela se je ura fizike. Učenci so po navodilih učitelja v veliko
čašo prelivali tekočino – ko je učitelj vsakemu učencu individualno omogočil, da nalije tekočino
v čašo, so se pričele prilagoditve. Navodilo ''Nalij 200 ml tekočine.'' je bilo prilagojeno v ''Poglej,
nalij do te črtice.'' Učenci so to storili, sledili so obrazi zadovoljstva ob uspehu in po uspešno
opravljeni vaji so si zaželeli vajo ponoviti še enkrat. In še enkrat. Za več ni bilo časa, saj je
ponovno sledil 5-minutni odmor.

Tokrat niso hiteli k naslednji uri, ampak so nas učenci in učitelji pospremili v naslednji prostor –
njihovo knjižnico. Z zanimanjem smo si ogledovali različne knjige, ki so se bohotile pred nami v
cirilični in latinični ediciji. Eden od učencev, ki je prej pri šolskih urah le tiho prisostvoval v
razredu in se v dejavnosti le redko vključeval, je krožil med policami in v nekem trenutku sva po
naključju istočasno stopila k mizi v ozadju knjižnice, na kateri so se nahajali veliki kupi
učbenikov. Prijela sem enega od učbenikov in razbrala, da gre za učbenik zgodovine za 6. razred.
Prosila sem dečka, če mi lahko prebere naslov. Povedal je, da ne zna. Prelistala sem učbenik in
ugotovila, da številna poglavja v obsežnem besedilu opisujejo različna zgodovinska dogajanja.
Mimo je stopila ena izmed učiteljic, ki mi je povedala: ''To so učbeniki za 6. razred. Imamo jih,
ampak jih ne uporabljamo. Niso prilagojeni za našo populacijo učencev. Ti učbeniki so neuporabni, drugi
ne obstajajo.'' Učbenik sem vrnila nazaj na kup ostalih zgodovinskih učbenikov in vseh drugih, ki
so zapolnjevali površino tiste opuščene mize v ozadju knjižnice. 

Mirzeta Dorić, vzgojiteljica v domu Centra Janeza Levca Ljubljana
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ŠOSO “Milan Petrović” je velika ustanova v vseh pogledih, saj ima možnost skrbeti za
svoje varovance od zgodnjega otroštva do starosti. Velika in napredna je ne samo zaradi

prostorskih rešitev, temveč predvsem v vsebinskem smislu

V začetku oktobra sem imela priložnost obiskati Novi Sad in eno večjih vzgojno-izobraževalnih
ustanov v Srbiji, to je ŠOSO “Milan Petrović”. 

Moja pričakovanja niso bila povsem jasna, kljub temu da so mi kolegice, ki so si ustanovo
ogledale že pred nekaj leti, povedale, da imajo tam »vse« in da bom imela kaj videti. Izkazalo se
je, da je koncept in vsebina še več kot to.  

Začela pa bom na koncu. Zakaj? Ker mislim, da je bila 30 minutna prireditev, ki so jo pripravili
uporabniki ŠOSO, stari med 18 in 30 let, v okviru njihovega projekta »Rušimo granice, gradimo
mostove«, čudovit, srčen prikaz njihovega vključevanja v življenje, medsebojnega sodelovanja,
strpnosti. V priprave na prireditev je bilo nedvomno potrebno vložiti veliko časa in dela vseh
udeleženih. Nastopajoči pa so bili nagrajeni z obiskom učencev nekaterih drugih šol, kar jim je
pomenilo še posebej veliko. Z njihovim obiskom so postali enaki in enakovredni vsem. 

Tu se je v močni luči pokazala inkluzija. 

Če sem razumela prav, v Srbiji ni več šol s prilagojenimi ali posebnimi programi. Vsi otroci in
mladostniki so vključeni v izobraževanje po rednem programu, tako v osnovni kot v srednji šoli.
Starši oz. rejniki odločajo, v katero šolo bodo vpisali otroka, ta pa na podlagi OIP-a 1, 2 ali 3 (pri
nas individualiziranega programa) zastavi cilje, ki jih bo otrok v posameznem obdobju dosegel.
Če so cilji dobro zastavljeni, je otrok uspešen in nadaljuje šolanje glede na svoje dosežke in
kronološko starost. Ob koncu šolanja prejme spričevalo ter oceno delovne zmožnosti. 
Ob tem se mi je porodilo kar nekaj vprašanj in dilem, pa tudi navdušenje nad dobrimi rešitvami
in idejami. 

ŠOSO Milan Petrović je velika ustanova v vseh pogledih, saj ima možnost skrbeti za svoje
varovance od zgodnjega otroštva do starosti. Velika in napredna je ne samo zaradi prostorskih
rešitev, temveč predvsem v vsebinskem smislu. Poleg učilnic in nekaterih delavnic (tkanje,
šivanje, glina …), predmetnih učilnic in kabinetov strokovnih delavcev (fizioterapevt,
logopedski kabinet, zgodnja obravnava, glasbeni kabinet) imajo tudi večji senzorni vrt,
snoezelen, solno sobo, bazen. Vse prilagojeno in dostopno tudi gibalno oviranim. 

Na srednji šoli je delavnic več (pleskarstvo, oblikovanje kovine, grafika, lesna, tkalstvo, pekarstvo
…). Nekaj delavnic je odprtih tudi za zunanje uporabnike, kot npr. frizerstvo in čevljarstvo. V
dnevnem centru sami izdelujejo milo za celo ustanovo, imajo svojo pralnico in likalnico, zeliščni
vrt, reciklirajo papir idr. 

Široka paleta možnosti dela, ki pa zahteva ustrezen kader. 
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Zaposleni, ki učijo na predmetni stopnji, so profesorji in imajo defektološke dokvalifikacije. Vsi,
ki učijo in vodijo delavnice, pa prihajajo iz svoje stroke (šivilja, čevljar, mizar …). Mnogo
varovancev ima spremljevalca, ki mora pred pričetkom dela opraviti določeno izobraževanje,
podobno kot pri nas v Sloveniji. Specialni pedagog je učitelj, svetovalec, koordinator.
Starši otrok s posebnimi potrebami (predvsem z zmerno in težjo motnjo, z motnjo avtističnega
spektra, gibalno oviranostjo) v Novosadski regiji in tudi izven nje svoje otroke večinoma
vpisujejo v ŠOSO “Milan Petrović”. Zanje je izdelan individualiziran program OIP2. 

V institucijo je vključenih približno 3000 uporabnikov različne starosti, od nekaj mesecev do
skoraj 70 let. Poleg tistih, ki obiskujejo vrtec, OŠ ali SŠ, so tu všteti tudi tisti v dnevnih centrih,
bivanjskih skupnostih v Novosadski regiji. Velika številka. Morda prevelika.

Sprašujem se, če je to še inkluzija? Je to tisto, kar otrok potrebuje, da je vključen, uspešen in
zadovoljen v družbi, v kateri živi in prispeva svoj delež za skupno dobro? Ali je to morda le neka
oblika segregacije? V institucijo se po razgovoru s kolegi iz Srbije ne vpisujejo »povprečni»
učenci ali bolje rečeno učenci brez posebnih potreb. Niti tisti, ki imajo primanjkljaje na
posameznih področjih ali lažjo motnjo v duševnem razvoju in ki z nekaterimi prilagoditvami
(OIP1) še sledijo vrstnikom brez večjih težav. Prav tako ni vpisan niti en učenec, ki bi bil
nadarjen in bi izvajal program po njegovem individualiziranem programu (OIP3). 

Vsi ti otroci so vpisani v druge osnovne in srednje šole, čeprav so te v bolj oddaljenem kraju od
njihovega doma. In mislim, da je za mnoge od njih to veliko bolj inkluzivno. Je boljši način
socialnega vključevanja, učenja po modelu, učenja veščin, pomembnih za življenje. Defektologi
nekajkrat tedensko obiskujejo te šole, učijo otroke in svetujejo učiteljem in staršem. 

Kljub temu pa, nekateri bolj kot drugi, potrebujejo bolj varno okolje specializiranih
ustanov!

In vendar imajo v ŠOSO Milan Petrović na nek način tudi to.
Otroci so v institucijo lahko vključeni že zelo zgodaj, stari le nekaj mesecev. Imajo možnost
izbire osebnega zdravnika v šolski ambulanti, ki je pod okriljem zdravstva. Imajo možnost
zgodnje obravnave fizioterapevta, pediatra, logopeda, defektologa. Njihov razvoj in napredek na
vseh področjih spremljajo vsi, ki delajo z otrokom tudi skozi osnovno, srednjo šolo, v dnevnih
centrih, pri zaposlitvi in v bivalnih skupnostih. Starši sodelujejo in podpišejo soglasje in vsi
strokovni delavci imajo vpogled v celotno dokumentacijo. Imajo vse na enem mestu, v eni
instituciji. 

Pri nas je prehajanje iz ene ustanove v drugo (iz vrtca v OŠ ali iz OŠ v VDC /DZC) verjetno
bolj stresno, tako za otroke in mladostnike kot tudi za njihove starše. Pretok informacij je
zdrobljen. Nemalokrat se zgodi, da se izgublja čas s ponovnimi preverjanji, opazovanji …
Strokovna služba mora ob vpisu pridobiti soglasje staršev, potem zaprositi prejšnjo šolo za
dokumentacijo (IP, športni karton, različna poročila strokovnjakov ipd.). Celoten postopek
lahko traja več mesecev. 
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 Nekateri podatki oz. poročila, cilji v IP-ju so zaradi varstva podatkov shranjeni le pri strokovnih
delavcih in mora razrednik prositi za vpogled in informacijo. Kar ponovno zahteva svoj čas in
usklajevanje. 

Zelo sem naklonjena ideji, da otrokov razvoj in napredek, njegova šibka in močna področja,
potrebne prilagoditve, posebnosti vedenja, usmerjanje v določeno delo in možnosti zaposlitve ter
drugo, zbrano v skupnem dokumentu, potuje z otrokom, da imajo vanj lahko vpogled vsi
strokovni delavci. Mislim, da je nekaj podobnega (tranzicijska mapa) tudi pri nas v CJL v
pripravi. 

Prilagoditve, ki jih imajo učenci glede na kurikulum, so zelo velike. Učenci imajo vse predmete
po predmetniku kot njihovi vrstniki brez posebnih potreb, vključno s fiziko, zgodovino,
biologijo, tujimi jeziki … Te prilagoditve so zapisane v njihovem IP (OPI 2). A to so le
prilagoditve znotraj obstoječega programa. Kako prilagoditi učenje in razumevanje periodnega
sistema ali povezovati zgodovinska dejstva?

Imeli smo si priložnost ogledati tudi njihovo knjižnico. Pokazali so nam njihove učbenike in
delovne zvezke, ki so enotni za vso državo. Edina prilagoditev na tem področju je nekoliko večji
format in nekaj učbenikov v Braillovi pisavi.

Kolegi iz Novega Sada so povedali, da je po njihovem mnenju mnogo vsebin nepotrebnih in
prezahtevnih. Pripravili so predlog prilagoditev programa na treh nivojih, vendar jih je
ministrstvo zavrnilo. Defektologi si želijo, da bi jim kdo prisluhnil in pomagal, saj je v praksi
program težko izvajati in pomembno vprašanje je, ali je res vse v korist otroka? Obžalujejo, da so
iz prejšnjega sistema tako na hitro prešli v popolno inkluzijo. Ni bilo časa za pripravo kadra, did.
pripomočkov, prostorov, učnih gradiv... 

Obisk ŠOSO “Milan Petrović” v Novem Sadu je bil zame zanimiva in dragocena izkušnja.
Mislim, da smo v Centru Janeza Levca prav sedaj na pragu nekaterih sprememb, ki vodijo v
boljšo in učinkovitejšo inkluzijo naših učencev. Upam, da bomo ob tem znali izkoristiti lastne
izkušnje in izkušnje naših srbskih kolegov, si vzeli dovolj časa za pogovor in izmenjavo mnenj,
znali prisluhniti drug drugemu ter obdržali tisto, kar je dobro in učinkovito.

Hvala vodstvu in Oddelku za projektne dejavnosti CJL in predvsem kolegom iz Srbije, ki so nas
tako gostoljubno sprejeli in nas popeljali skozi njihov vsakdan!

Helena Jeršan Kojek, učiteljica v Centru Janeza Levca Ljubljana – enota Dečkova
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- 
Učenec z motnjo avtističnega spektra, ki v šoli izraža veliko vedenjske problematike (glasni, moteči
samogovori, stereotipna igra- bojevanje), v vsem času na izmenjavi ni izkazoval nobenega motečega
vedenja. Uporabljal je v šoli naučene strategije, se (nepričakovano) družil z nepoznanimi učenci in

odraslimi osebami in z njimi igral družabne igre.

-       

 Eden od učencev je znan po tem, da se zjutraj težko zbuja. Na izmenjavi do tega ni prišlo, poleg tega pa
se je bil v jutranjem času na pobudo pripravljen vstati  in pomagati šibkejšim učencem (ki jih niti ne

pozna) pri prenašanju potovalk po stopnicah (ne da bi ga morala spremljati, ampak se je sam angažiral –
kar se po navadi ne dogaja, sploh pa, če oseb ne pozna).

-     

  Učenec z večjimi vedenjskimi težavami – na katere sta opozarjala matična vzgojitelja in tudi razrednik,
se je na izmenjavi zelo dobro držal vseh dogovorov in ni bilo težav. Pred izmenjavo sva se s sodelavko z
njim o vsem pogovorili in čeprav sva domnevali, da bo potrebno na izmenjavi večkrat kaj ponoviti in ga

opozarjati, se to ni zgodilo (npr. kajenje, uporaba telefona, vedenjski izbruhi, ne-sodelovalnost pri
delavnicah ipd.). Čeprav mu ponekod ni bilo všeč, je izrazil svoje pomisleke, a je bil vseeno pripravljen

vedno sodelovati in se je spoštljivo obnašal do vseh deležnikov določenih situacij.

-       

 Učenka, ki govori zelo malo ali skoraj nič, je na izmenjavi govorila več in se tudi spontano vključevala v
pogovor med večerjo, na pijači v lokalu, na pohodu čez mesto do železniške postaje… 

Opažanja učiteljev
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V Srbiji so se mi porodila mnoga vprašanja in razširili vidiki na področju specialne
pedagogike in vzgoje in izobraževanja. Nov zorni kot je za posledico imel spremembo

lastne perspektive o inkluziji in poglabljanju v neizpostavljene podrobnosti slovenskega
šolskega sistema

Na prvi pogled se zdi, da je Novi Sad samo še eno navadno mesto v Srbiji. Ampak ni. Precej
hitro se da opaziti napise na cestah v dveh različnih jezikih, pravoslavno cerkev v bližini
sinagoge in velik reklamni oglas za madžarski golaž tik ob restavraciji, znani po žaru in
čevapčičih. Vse te malenkosti so pustile vtis izrazite družbene heterogenosti. Kasneje sem svojo
hipotezo tudi potrdila. Pri pogovoru z lokalnimi prebivalci sem v njihovih zgodbah prepoznala
odprtost duha in uma ter ugotovila, da razlike sprejemajo z odprtimi rokami. Trdili so, da je
Novi Sad mozaik narodnosti, umetnosti in kultur. Že 300 let ljudje sprejemajo druge narodnosti,
kulture, razmišljanja, jezike kot svoje, normalne, prve, enake. Razlike so sprejete, celo zaželene,
ker so ljudje navajeni nanje. Iz tega lahko sledi predpostavka, da ima Novi Sad vse pogoje za
inkluzivno družbo. Leta 2009 so v Srbiji zakonsko opredelili inkluzivno izobraževanje in ga leta
2010 že začeli izvajati. 

Od vpeljave zakona v izobraževanje je spremenjeno mnoštvo stvari. Šole, ki so izvajale
prilagojene programe vzgoje in izobraževanja, so tako dobile oznako redne osnovne šole.
Specialnim pedagogom, ki so delali v prilagojenih programih, je bila dodeljena diploma učiteljev
in profesorjev. Učenci, ki so obiskovali prilagojene programe, so pridobili nove predmete, kot so
npr. kemija, fizika, angleščina ipd. Torej, če povzamemo, so otroci, ki niso govorili, hodili v
redno osnovno šolo in se niso učili slovnice ne le enega, ampak dveh jezikov. 

Ne smemo pozabiti na starše – postali so pomemben del sistema vzgoje in izobraževanja otrok,
ki so z zakonom pridobili naziv strokovnjakov in ki se lahko svobodno odločajo, kdo in na
kakšen način bo poučeval njihove otroke. Veliko staršev je tako izkoristilo pravico in priložnost,
da njihov otrok končno postane enak in ne drugačen, pohiteli so do najbližjih šol in svoje otroke
vpisali v nove šole in razrede, kjer jih bodo poučevali navadni učitelji in bodo obravnavani
enako. Otroku s posebnimi potrebami je dodeljen tudi spremljevalec, ki mu bo pomagal pri
vsakodnevnih opravilih ter pri razumevanju in razlagi snovi. Prav tako je vsak otrok pridobil
Individualiziran program, v katerem so zapisani individualni cilji, ki jih otrok mora izpolniti
zato, da bi napredoval v naslednji razred. 

Na osnovi individualnih ciljev je učitelj dolžan prilagoditi snov in razlago učencu ter ga glede na
cilje tudi ocenjevati. To v praksi pomeni, da učitelj poučuje 28 otrok na en način in jim razlaga
določeno snov, le enemu učencu s posebnimi potrebami pa razlaga drugo snov, na drugačen
način. Ali so starši torej dosegli svoj cilj? Pedagogi se ne bodo strinjali, saj je smiseln
protiargument, da je treba vse učence poučevati na njim ustrezen način in se prilagoditi
vsakemu učencu posebej. Sprašujem se, ali so učitelji dovolj sposobni za takšen zalogaj in zanima
me tudi, kako se oni počutijo ob tem. Žal nisem dobila odgovorov na ta vprašanja iz prve roke,
ker nisem imela stika z učitelji, ki poučujejo v takšnem okolju.
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Porodilo se mi je tudi vprašanje, kako se počutijo učenci v takšnem okolju, saj so vpisani v razred
približno 30 otrok, v katerem učitelj razlaga snov, ki je učenec ne razume, sošolci opazijo, da on
potrebuje dodatno razlago ali celo dodatno osebo (spremljevalca) pri pouku, mogoče tudi ne
razumejo, zakaj ima drugačne kriterije ocenjevanja itd. 

Četudi so akademski pogoji za inkluzijo izpolnjeni (učitelj prilagaja razlago in snov vsakemu
učencu posebej), se je smiselno vprašati, kako so se v Srbiji lotili socialnih pogojev za inkluzijo
otrok s posebnimi potrebami. Ali se otrok v inkluzivni učilnici počuti vključeno, ali je hitro
opazil vpadljivo ločevanje med svojim in življenjem svojih vrstnikov. Ali so torej starši dosegli
svoj cilj? Po mojem mnenju je velik problem sistemske ureditve izobraževanja v Srbiji ravno v
enačenju staršev s strokovnjaki, saj imajo absolutno in brezpogojno pravico do izbire
izobraževalne ustanove otroka kljub pomanjkanju relevantnega znanja o akademskem
izobraževanju in možnostih, ki jih sistem nudi, kar pomeni, da se otrok s težjo motnjo v
duševnem razvoju lahko vpiše na Pedagoško fakulteto in čez nekaj let pridobi diplomo
pedagoga. Starši se ne zavedajo materialnih, kadrovskih in izobraževalnih pogojev, ki jih nudijo
izobraževalne ustanove, poznajo le svojega otroka in zanj želijo le najboljše. 

V Sloveniji smo dokazali, da sta več kot dve tretjini otrok z motnjo v duševnem razvoju
usmerjeni v prezahteven program z enakovrednim standardom (Rovšek, 2013), obenem pa je
komisija za usmerjanje otrok odgovorna za določanje ustreznega programa VIZ za vsakega
otroka. To nas privede do vprašanja, kdo je najbolj kompetenten za določanje otrokovih potreb
in načina obravnave. 

Če povzamem, v Srbiji so se mi porodila mnoga vprašanja in razširili vidiki na področju
specialne pedagogike in vzgoje in izobraževanja. Nov zorni kot je za posledico imel spremembo
lastne perspektive o inkluziji in poglabljanju v neizpostavljene podrobnosti slovenskega šolskega
sistema. Jasno je, da obstaja velik razkorak med formulacijo in realizacijo inkluzivnega
izobraževanja v Srbiji, kar se mi zdi zapravljanje naravno ustvarjenih pogojev za inkluzijo v
Novem Sadu. Zdi se mi, da prisilno spajanje razdvaja.

Ajla Cerić, vodja programa družabništvo v Društvu za kulturo inkluzije

ROVŠEK, M. (2013). Značilnosti usmerjanja otrok in mladostnikov z motnjami v duševnem razvoju : doktorska
disertacija [Doktorska disertacija]. Univerza v Ljubljani, Pedagoška fakulteta.



Milja za Inkluzijo



Naši učenci so se aktivno pridružili dejavnostim (priprava sadne solate in glasbena
delavnica) in se res lepo vklopili, sodelovali v dejavnostih, se sporazumevali, pri čemer
jezikovna ovira ni bila nobena prepreka

To je bil moj prvi obisk Centra Janeza Levca in tudi prvi obisk Slovenije, ki mi je pustil izjemno
pozitiven vtis.

V prijetnem vzdušju so nam gostitelji predstavili njihov sistem in obliko inkluzivnega in
posebnega izobraževanja ter značilnosti v praksi.

Obiskali smo nekaj objektov, ki jih obiskujejo njihovi učenci.

Sodelovali smo pri različnih dejavnostih, ki jih je v okviru svoje skupine izvajala specialna
pedagoginja Andreja Gamser Abram. Naši učenci so se aktivno pridružili tem dejavnostim
(priprava sadne solate in glasbena delavnica), res so se lepo vklopili, sodelovali v dejavnostih, se
sporazumevali, pri čemer jezikovna ovira ni bila nobena prepreka.

Med pogovorom s kolegi iz Slovenije smo ugotovili, kakšne so razlike v postopkih vključevanja
otrok v šole in ustanove. V Sloveniji Nacionalna komisija izda Odločbo o usmeritvi
otroka/dijaka. V Srbiji medresorska komisija izda mnenje (priporočilo) in možnost pridobitve
dodatne podpore za otroka (učenca) s strani specialnega pedagoga in logopeda, če bo učenec
obiskoval redno šolo v Novem Sadu. Starši se sami odločijo, ali bo njihov otrok obiskoval našo
ali običajno, redno šolo.

Velika razlika je tudi v programih med našo šolo in šolami v Sloveniji. 

V Sloveniji se uporablja poseben program dela za posebne šole, medtem ko je v Srbiji obvezno
redno izobraževanje, ki se prilagaja vsakemu učencu glede na njegove sposobnosti (pripravi se
individualni izobraževalni načrt).

Dijaki naše srednje šole, ki se izobražujejo za frizerje, so sodelovali na Mednarodnem festivalu
"Igraj se z mano", kjer so poskušali narediti čudovite pričeske ostalim otrokom in udeležencem.
Prav tako smo obiskali delavnice drugih šol in ustanov.

Bil je res koristen in uspešen obisk, poln novih poznanstev in izkušenj.

Upam, da bo naše sodelovanje še naprej tako uspešno.

Jelena Knežević, diplomirani defektolog – oligofrenolog, ŠOSO “Milan Petrović” s šolskim domom, Novi Sad   
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Navdušenje in novo pridobljeno znanje, ki so ga pridobili na Kongresnem trgu, jim
bosta ostala kot dragocena dediščina, ki spodbuja njihovo radovednost in željo po

vseživljenjskem učenju. Menim, da bi morali takšen mednarodni festival organizirati
tudi na območju Republike Srbije

Učenci ŠOSO “Milan Petrović” so imeli privilegij sodelovati na festivalu v Sloveniji in ustvariti
neprecenljive spomine preko številnih izobraževalnih aktivnosti. Ena od navdihujočih lokacij, ki
so jih obiskali, je bil Kongresni trg, prepoznavno središče Ljubljane. Na tem čudovitem trgu so
učenci sodelovali v različnih delavnicah, ki so imele izobraževalni značaj. 

Imeli so priložnost sodelovati v zanimivih delavnicah s področja znanosti, tehnologije,
inovativnosti in trajnosti. Skozi navdihujoče predstavitve in praktične vaje so jih vodili
strokovnjaki z različnih področij, ki so jim omogočili globlji vpogled v pomen teh tem v
sodobnem svetu. Učenci so aktivno sodelovali v razpravah, postavljali vprašanja in izmenjevali
ideje z drugimi udeleženci. 

Te izobraževalne delavnice so jih navdihnile in spodbudile k nadaljnjemu raziskovanju in
razvoju svojih veščin. Navdušenje in novo pridobljeno znanje, ki so ga pridobili na Kongresnem
trgu, jim bosta ostala kot dragocena dediščina, ki spodbuja njihovo radovednost in željo po
vseživljenjskem učenju. Menim, da bi morali takšen mednarodni festival organizirati tudi na
območju Republike Srbije, da bi lahko bolje zadovoljili potrebe naših otrok.

Dragan Kaurin, učitelj teoretičnega pouka, ŠOSO “Milan Petrović” s šolskim domom, Novi Sad
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Kako se preko festivala vključuje osebe s posebnimi potrebami v družbo

Organizatorji so se potrudili, da bi skozi različne ustvarjalne delavnice obiskovalcem festivala
prikazali, kako se osebe s posebnimi potrebami vključujejo v družbo. Našo pozornost je najprej
pritegnila delavnica, na kateri so imeli naši učenci in učitelji priložnost sodelovati pri zelo
zanimivih kemijskih poskusih. 

Nato smo obiskali delavnico, kjer so nas prijazni gostitelji popeljali v svet slepih in slabovidnih.
Imeli smo možnost hoditi s pomočjo »bele palice« in z zavezanimi očmi zavezovati vezalke in
sestavljati sestavljanke. 

Naši učenci so se spoznali in družili z učenci iz slovenskih osnovnih in srednjih šol ter s svojo
ustvarjalnostjo prispevali k izdelavi zanimivih figuric iz kartona, pisanih zapestnic ipd. Preizkusili
so se v vožnji s specializiranimi vozili, tekmovali so v namiznem tenisu, namiznem nogometu,
plesu in drugih zanimivih športnih dogodkih. Za nagrado so učenci od organizatorjev festivala
prejeli slastne palačinke.

Željko Davidović, učitelj, ŠOSO “Milan Petrović” s šolskim domom, Novi Sad
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Mednarodni festival “Igraj se z mano” nam sporoča, da so v današnji družbi vsi ljudje
sprejeti

Dne 29. maja 2023 smo se odpravili na Mednarodni festival "Igraj se z mano" v Ljubljani, v
Sloveniji. Na festivalu sem spremljala dijake drugega letnika frizerske srednje šole. Po prihodu v
Ljubljano smo se udeležili predavanja na temo inkluzije, kjer smo se seznanili z metodami dela,
ki jih uporabljajo naši kolegi v Sloveniji. Naslednji dan, 30. maja, smo obiskali obmorsko mesto
Piran, kjer smo učencem pokazali mestne znamenitosti. Učenci so navdušeno raziskovali ozke
ulice starega dela mesta, najbolj pa so bili veseli, ko smo se sprehajali ob morju. Zadnji dan, 31.
maja, smo preživeli na Mednarodnem festivalu »Igraj se z mano«, ki tradicionalno poteka na
Kongresnem trgu v Ljubljani. Sodelovali smo v različnih delavnicah, pri čemer nam je bila
najbolj všeč delavnica, posvečena življenju slepih in slabovidnih oseb. Tam smo imeli priložnost
preizkusiti pripomočke za slepe in slabovidne osebe in spoznati, kako se življenje oseb s
posebnimi potrebami spreminja in kakovostno izboljšuje. Tudi ostale delavnice so bile zanimive,
prilagojene tako našim učencem kot ostalim udeležencem in obiskovalcem festivala.

Ta festival nam sporoča, da so v današnji družbi vsi ljudje sprejeti. Iščejo se metode in novi
pripomočki ter tehnike za uspešno in kakovostno delo in življenje oseb s posebnimi potrebami
in oseb z razvojnimi težavami.

Tatjana Lazić, učiteljica praktičnega pouka, ŠOSO “Milan Petrović” s šolskim domom, Novi Sad
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Tovrstni projekti ozaveščajo družbo

Marca 2023 smo se udeležili mednarodne izmenjave v Sloveniji v okviru projekta Erasmus+.
Samo bivanje je bilo odlično organizirano in dejavnosti, ki smo se jih udeležili, so bile zanimive
in bogate. Prvi vtis ob vstopu v Slovenijo je bila okoljska ozaveščenost ljudi, ki živijo na tem
območju. Narava se zdi nedotaknjena in zdelo se mi je, da bi tukaj lahko živel za vedno.

Prvi dan našega bivanja je bil namenjen spoznavanju gostiteljev in nastanitvi v objektu, kjer smo
bivali. Bivali smo v Ribnici na Pohorju v centru, ki se v zimski sezoni uporablja kot hotel za
turiste.

Drugi dan smo se z gostitelji odpravili v Slovenj Gradec, kjer je v Koroški galeriji potekala
otvoritvena razstava Bodi umetnik “Igraj se z mano”; tam je bilo predstavljenih 600 del, izbranih
s strani kustosa galerije, ki so prispela na mednarodni likovni natečaj Bodi umetnik “Igraj se z
mano”. S pomočjo vseh obiskovalcev tega dogodka so bila dela nalepljena po stenah, izvedli pa
so tudi zanimive delavnice, ki so jih vodili specialni pedagogi in drugi strokovnjaki. Potem smo
si privoščili malico, potekal pa je tudi kulturno-umetniški program. V okviru tega programa se
je predstavila tudi naša štiričlanska glasbena skupina, ki jo sestavljata dva učitelja in dva učenca,
ter odigrala skladbo za prisotne. Po tem programu smo odšli na kosilo in nato na kegljanje, dan
pa zaključili v našem apartmaju in se pripravljali na aktivnosti naslednjega dne. Po zajtrku in
sprehodu smo se poslovili od gostiteljev in se odpravili nazaj v Srbijo.

Največji vtis, ki mi je ostal s tega potovanja, je pomen takšnih projektov in delavnic, s katerimi
ozaveščamo družbo, saj preko teh projektov in delavnic ljudi s posebnimi potrebami družba
sprejema brez predsodkov. Z veseljem sodelujejo v vseh aktivnostih, ki jih tovrstni projekti
izvajajo. Vesel sem, da sem bil del te zgodbe in upam na novo srečanje s prijatelji iz Slovenije.

Mladen Stanković, diplomirani specialni pedagog, učitelj, ŠOSO “Milan Petrović”  s šolskim domom, Novi Sad 
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IGRAJ SE Z MANO

Pojdi spat pravočasno, 
in vstani zgodaj, 
postani umetnik, 
igraj se z mano!

Uporabi vse,
kar ti je dano,

postani umetnik,
igraj se z mano!

S svojimi slikami
okrasi platno

zdaj si umetnik,
igraj se z mano.

Mirko Stančetić , učitelj srbskega jezika, ŠOSO “Milan Petrović”, s šolskim domom,
Novi Sad 
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Učenci so se vrnili polni vtisov in lepih spominov

IIzmenjave sem se udeležila prostovoljno. Vskočila sem sicer naknadno, po tem, ko je strokovni tim
predhodna srečanja že opravil. Tokrat smo se učitelji aktivno vključili skupaj z učenci. Ti so se vrnili polni
vtisov in lepih spominov, predvsem po dobri tamkajšnji oskrbi, prehrani in prijetnem bivališču. Pogrešala
sem morda malo več sodelovanja med učenci/mladostniki naše in tamkajšnjih institucij. 

V Dnevnem centru za osebe z avtizmom so se potrudili s pogostitvijo in pripravili delavnice, kjer je bilo
sodelovanje mladih še najbolj razvidno. Bilo je veliko vodenega druženja naših in njihovih mladih, mogoče
je manjkalo kakšno manj vodeno druženje, ki bi bilo bolj sproščeno. Naš tim je bil odličen, tako učitelji kot
učenci in vodja. Spoštujem angažiranost in pripravljenost organizirati takšne in podobne projekte, saj je za
izvedbo potrebno vložiti veliko dela.

Iva Sinanović Topolnik, učiteljica v Centru Janeza Levca Ljubljana, spremljevalka učencev

Učenci so med seboj sodelovali in se še bolj povezali

Izmenjavo moramo oceniti z dveh plati: z učiteljeve in učenčeve.

Osebno se mi je zdelo izredno zanimivo spoznati, kako poteka poučevanje otrok izven
Slovenije. Najbolj me je navdušilo, koliko poudarka je na praktičnem delu z učenci. Imajo celo
vrsto delavnic: lesna, kovinska, likovna, za delo z glino, za izdelovanje papirja, dve pa sta tudi
odprti za javnost (čevljarska in frizerska). To je nekaj, kar na Centru Janeza Levca Ljubljana zelo
pogrešam. Všeč mi je bila tudi nastanitev, kjer smo bili precej neodvisni in smo v veliki meri
sami poskrbeli zase.

Kar se tiče otrok, zanimiva in vznemirljiva jim je bila že sama pot. Všeč jim je bila tudi
nastanitev. Med seboj so sodelovali in se tako še bolj povezali. Gostitelji so nam pripravili celo
vrsto delavnic, ki pa so bile morda preveč na kratko odmerjene. Prav tako sem morda pogrešal
več druženja naših otrok z vrstniki iz ŠOSO “Milana Petrovića”. Vsekakor pa je bila to izjemna
izkušnja za otroke in učitelje. 

 Manfred F. Kelt, učitelj v Centru Janeza Levca Ljubljana, spremljevalec učencev
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Še vedno se lahko učimo drug od drugega, ne glede na dosedanje bogate izkušnje dela s
to populacijo

Kljub dolgoletnim izkušnjam z delom z otroki s posebnimi potrebami ter prav tako dolgoletnim
sodelovanjem s Centrom Janeza Levca iz Ljubljane, ki traja že 10 in več let, se še vedno vsakič
veliko naučim od svojih kolegov iz Slovenije in njihovega sistema dela. Le-ta je zelo učinkovit
in primeren za izboljšanje in napredovanje njihovih uporabnikov skozi raznovrstno delo, ki
zajema njihovo samostojnost v šolanju in življenju doma do samostojnosti pri učenju, pripravo
na čim večjo samostojnost uporabnikov, seznanitev z različnimi enostavnostmi operativnega dela
in še marsikaj.

Na obisku v Sloveniji smo obiskali OVI »Jarše« in se seznanili z njihovim sistemom dela, s čim
šola razpolaga, od prostorov, didaktičnega in strokovnega gradiva za samo delo; vse to nam je
študiozno pojasnila vodja Nataša Blaj.

V teh dveh dneh sem ugotovil, da imajo njihovi uporabniki močnejše intelektualne sposobnosti
kot naši osnovnošolski uporabniki, veliko bolj so samostojni in funkcionalni. Ob tem je treba
razmišljati tudi, kako delamo z našo vključenostjo doma, a to ni tema te razprave. Menim, da je
program, ki se uporablja v Sloveniji, veliko bolj funkcionalen, ker so dejavnosti bolj raznolike
(poseben program) za posebne šole, medtem ko je v Srbiji redni program obvezen.

Zaključil bi, da se lahko še vedno učimo drug od drugega, saj imamo bogate izkušnje z delom s
to populacijo in si lahko izmenjujemo dobre in slabe strani dela z otroki. Tako dobimo tisto, kar
nam je najbolj pomembno, in sicer da to ni učni rezultat, ampak otrokovo zadovoljstvo skozi
različne programe, ki so lahko: gibalni, glasbeni, likovni, gastronomski in številni drugi. Le-to
lahko edino zadovolj učenca, kar je najpomembnejše pri našem delu.

Saša Sekulović, učitelj športne vzgoje na ŠOSO “Milan Petrović”



Milja za Inkluzijo 

Milan Petrović in Janez Levec (sta) za Inkluzijo ali MILJA (ne samo korak) ZA
INKLUZIJO

ŠOSO “Milan Petrović” Novi Sad in Center Janeza Levca Ljubljana sta dobila ime po dveh
pionirjih pedagoškega dela, ki sta svoje življenjsko poslanstvo posvetila napredku in razvoju šole,
šolstva, pedagogike. Dr. Milan Petrović, profesor, pedagog in družbeni delavec, med drugim
tudi predsednik srbske Matice, ter Janez Levec, šolski upravitelj in ravnatelj IV. deške šole še v
času Avstro-Ogrske, ki je posebno pozornost namenil otrokom z intelektualno manj-
zmožnostjo in ustanovil prvi oddelek t. i. pomožne šole.

Najbrž ni naključje, da se dve največji ustanovi, velika šolska centra, z mnogimi podpornimi
dejavnostmi pri vzgoji in izobraževanju učencev z intelektualno manj-zmožnostjo in drugimi
pridruženimi motnjami, imenujeta po srčnih in razvojno naravnanih pedagogih. Prav tako
najbrž ni naključje, da sta ustanovi v svoji državi največji, najmodernejši in najnaprednejši in
tako predstavljata nekakšen vzgled ostalim sorodnim ustanovam in specialno pedagoški praksi.

Sodelovanje obeh ustanov v rednih srečanjih poteka že dobrih ducat let, predvsem srbski
prijatelji so redni gostje aktivnosti v okviru Mednarodnega festivalskega leta “Igraj se z mano”.
Tudi mi smo večkrat obiskali njih ob različnih priložnostih. Pred dobrih pol ducata let pa so
gostili naš celoten avtobus v njihovih šolah in delavnicah, kjer so predstavili svoj center,
dejavnosti, materialne možnosti in svoj delovni vsakdan. Že nekaj časa pa je tlela želja na obeh
straneh, da svoje sodelovanje in znanje poglobimo, si vzamemo več časa za kvalitetne diskusije
glede sistemskih, pedagoških, didaktičnih in drugih razlik v pedagoškem delu med nami ter
ugotoviti prednosti in slabosti naših praks ter zmožnosti. Želeli smo preživeti skupaj v
pedagoških procesih več dni oz. dlje časa, kot to omogoča le dnevni obisk. Da se zlijemo skupaj
v praksi tako v Sloveniji kot tudi Srbiji in ugotovimo tiste elemente pedagoške prakse, pristope
in sistemske ovire oz. vzpodbude, ki v običajnem, dnevnem, površinskem stiku izostanejo. Želeli
smo zastaviti poglobljeno sodelovanje in delo ter spoznanje ključnih okoliščin, kompetenc ter
tudi razlik v našem vsakdanjem delu z učenci in jih tudi vključiti v proces.

Zastavili smo si ambiciozen načrt sodelovanja v okviru projekta Malih partnerstev programa
Erasmus+. V projekt smo vključili tri različne nivoje sodelovanja in skupin, ki se med sabo tudi
sicer v pedagoškem vsakdanu prepletajo. Začenši z učenci, nato strokovnimi delavci in nadalje
vodstvi obeh ustanov. Z udeleženci smo v 19. mesecih, kolikor smo bili vključeni v projekt (iz
dveh različnih držav, z dvema različnima jezikoma, iz izjemno velikih in po strukturi delovanja
kompleksnih ustanov ter sistemskih raznolikih predispozicij), uspeli pripeljati do novega nivoja
sodelovanja med nami. Veliko smo se naučili drug od drugega, predvsem pa smo razširili obzorja
in zavedanje kompleksnosti svojega položaja v luči in trudu razvijanja inkluzivnih motivov,
konceptov in praks v šoli in izven nje. 
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 Prav tako ni izostalo zavedanje o splošnem stanju inkluzije oz. vključevanju oseb s posebnimi
potrebami, vplivu družbe, ekonomskih danostih ter socialnem kontekstu in moči, ki jih neka
nacija potrebuje za izpeljavo, sicer izjemno plemenite ideje vključevanja – inkluzije. Predvsem,
kadar naleti na praktične in izjemno boleče ovire najranljivejših otrok – naših učencev.

Vse skupaj nas navdaja zavedanje, da je potreben premislek in razmislek. Quo Vadis? Kam
potujemo? In kako vse te spremembe v šoli, šolstvu, pedagogiki, državi, družbi vplivajo na naše
delo in posledično na naše učence. Predvsem in kadar govorimo o najranljivejših. To so otroci
sicer že sami po sebi, če pa jih je narava še prikrajšala za nekatere, drugim otrokom,
samoumevne razvojne dosežke, potem je njihova možnost po vključitvi, torej inkluziji, v
zahtevno in k storilnosti naravnano družbo izjemno omejena. Skoraj nična.

Kot vodja Oddelka za projektne dejavnosti Centra Janeza Levca Ljubljana od njegove
ustanovitve dalje sodelujem s sestrsko ustanovo ŠOSO “Milan Petrović” in morda lahko ob tej
priliki zapišem, da sem se v vseh letih medsebojnega sodelovanja res intenzivno učil in spoznaval
medsebojne razlike, prednosti in slabosti obeh ustanov. Predvsem najbolj intenzivno skozi
projekt MILJA ZA INKLUZIJO, ki se s to publikacijo tudi zaključuje. Pa vendarle me vedno
znova presenetijo odzivi ljudi, strokovnih delavcev, vključenih v projekte, in tudi ta ni prav nič
drugačen v tem pogledu. So namreč pretežno bolj kritično naravnani do svojega obstoječega
šolskega sistema in okolja, v katerem delujejo, do zmožnosti, ki jim jih ponuja. Zato posledično
vidijo predvsem ovire v lastnem pedagoškem delovanju. Nasprotno pa tuj šolski sistem in
okoliščine ter zmožnosti in kontekst vidijo kot naprednejši, z boljšimi možnostmi in vizijo. To
je najbrž neka pozitivna projekcija, ki jo dober pedagog najbrž mora imeti v sebi, da lahko pri
drugem prepozna najboljše možnosti za napredek in najmočnejša področja delovanja za razvoj.
Sebe pa kot tak (pravi pedagog) vedno kritično presoja, da bi lahko v svojem pedagoškem delu
še kaj dodal in pripomogel k boljšemu rezultatu (napredek učenca).

Želel bi si, da bi to publikacijo prebrali kolegi v čim večjem številu, še bolj pa odločevalci v
ustanovah, kot so ministrstvo ter strokovne službe, kot npr. Zavod za šolstvo, Pedagoški inštitut.
Da se sliši glas praktikov in upošteva njihov pogled. Vedno znova podcenjujejo izkušnjo in
izkušnje pedagogov praktikov. Sploh in še toliko bolj pa je smiselno to upoštevati, če le-ti dobijo
čudovite možnosti primerjave dveh tako različnih sistemov in prakse. Njihovi izsledki in
razmišljanja so dragocena. Dragocena za vse in bi morala biti tudi ustrezno slišana ter
upoštevana. Le skupaj bomo dosegli več. In le skupaj je možno uresničevati vključevanje –
inkluzijo na ustrezen – otroka, učenca, človeka vreden način. Le tako bosta dr. Milan Petrović in
šolski upravitelj Janez Levec ponosna na napredek in delo, ki ga skupaj opravljamo. Nekaj
pionirskega duha in bogato dediščino sta nam zapustila, ostalo je na nas. 

Boštjan Kotnik, uni. dipl. pedagog/andragog, vodja Oddelka za projektne dejavnosti 
Centra Janeza Levca Ljubljana
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